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REVISTA PRESEI 

Cuprins:  

• Lider SANITAS, catre Citu: Se pot descurca spitalele fara 50.000 de cadre 
medicale nevaccinate? 

• Cseke Attila: INSP a recomandat carantinarea zonala Bucuresti-Ilfov si se va 
discuta in grupul tehnico-stiintific / Raed Arafat: E dificil de implementat. Trebuie 
intarit controlul si eventual impuse noi masuri / CNSU decide vineri 

• Biroul Executiv al PNL se reuneste vineri, la ora 11,00, in sistem videoconferinta 

• Ionut Mosteanu anunta ca USR a convocat pentru duminica Comitetul Politic: 
Prioritatea este refacerea coalitiei alaturi de PNL, UDMR/ Daca aceste negocieri 
vor esua, vom veni in fata Parlamentului cu un guvern USR/ Nu exclud sa fie si 
tehnocrati 

• PMP solicita presedintelui Klaus Iohannis sa convoace de urgenta CSAT pentru 
situatia critica in care a ajuns criza sanitara 

• Comisia juridica a Camerei Deputatilor, raport de respingere pentru abrogarea 
proiectului de lege privind pensiile speciale pentru alesii locali 

• Citu, atac la Isarescu pe fondul cresterii inflatiei: Sper ca nu am ratat o masura in 
trecut si ne grabim acum cu masuri monetare restrictive care sa puna in pericol 
cresterea economica 

• Datoria externa totala a Romaniei a crescut cu 8,4 miliarde de euro de la 
inceputul anului, la 135 de miliarde de euro. Deficitul de cont curent a urcat la 10 
miliarde de euro, dupa primele opt luni, cu 3,5 miliarde mai mare fata de aceeasi 
perioada din 2020. 

• Incasarile din industria romaneasca au scazut in august, pentru a doua luna 
consecutiv. Scaderea comenzilor sugereaza ca declinul ar putea continua si in 
lunile de toamna. 
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• Dobanzile continua sa creasca. Indicele ROBOR la 3 luni a urcat la 2,15%. Este cel 
mai ridicat nivel de la inceputul lunii noiembrie a anului trecut. 

• ANRE a amendat mai multi furnizori de gaze naturale cu 2,7 milioane de lei, dupa 
ce clientii au reclamat ca au primit notificari de la acestia in legatura cu intentia de 
crestere a pretului gazelor naturale, in timpul desfasurarii contractului 

• Record istoric, joi, al importurilor de energie electrica ale Romaniei 

• Barna Tanczos participa, vineri, la evenimentul ''Vinerea Verde la Salonul Auto 
Bucuresti'' 

• ANALIZA Efecte in lant ale cresterii pretului la energie: impact major asupra 
facturilor la incalzirea centralizata. Primarii apropiati de guvern au primit 
subventii, ceilalti cer ajutor de urgenta 

• Eduard Novak, proiecte speciale pentru sportul romanesc: Liga de aur si 
finantarea academiilor de fotbal pentru copii 

• Romania colorata in rosu inchis pe harta epidemiologica a Europei, reprezentand 
cel mai inalt nivel de ingrijorare, in timp ce restul continentului se inverzeste 

• Egalitatea de gen in UE: Femeile din Romania si Grecia sunt cele mai 
dezavantajate• Incep represaliile asupra Poloniei si Ungariei: O comisie a PE a votat 
actionarea in justitie a Comisiei Europene pe subiectul mecanismului de 
conditionalitate 

• Incep represaliile asupra Poloniei si Ungariei: O comisie a PE a votat actionarea in 
justitie a Comisiei Europene pe subiectul mecanismului de conditionalitate 
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• Lider SANITAS, către Cîțu: Se pot descurca spitalele fără 50.000 de 
cadre medicale nevaccinate? 

Președintele Sanitas București, Viorel Hușanu, spune că testarea din propriul buzunar a 
medicilor care refuză vaccinarea reprezintă un demers extrem de periculos în contextul 
în care deja sistemul sanitar nu are suficient personal. 

„Spitalele sunt pline, personalul insuficient iar Guvernul (demis) s-a gandit sa mai puna 
inca o data presiune pe sistemul de sanatate amenintand personalul ca ori se vaccineaza 
, ori scoate bani din buzunar pentru teste , ori va fi demis ! Sunt 50.000 de cadre 
medicale nevaccinate in acest moment. Ce se va intampla daca si numai 10.000 de 
salariati vor refuza vaccinarea? Se poate descurca sistemul fara ei ? (...) Ce este mai grav 
acum: sa ramai fara personal medical sau sa presupui ca personalul medical nevaccinat 
ar pune in pericol pacientii? Ultima varianta este exclusa in situatia de azi din 
urmatoarele considerente: personalul medical nevaccinat lucreaza in echipament de 
protectie si este si mai precaut tocmai pt ca stie ca e nevaccinat; personalul medical 
nevaccinat lucreaza cu pacienti deja infectati Covid”, transmite sindicalistul. 

„Eu nu pledez impotriva vaccinarii, sa nu ma intelegeti gresit, fiind si printre primii 
cetateni vaccinati. Eu spun doar ca trebuie sa lasam libertatea fiecarui om de a alege ce 
este mai bine pt el ! Si nu vreau argumente de genul ca statul stie ce e mai bine pt mine 
ca am vazut ca statul a esuat in toate !”, a adăugat Hușanu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Cseke Attila: INSP a recomandat carantinarea zonală București-Ilfov 
și se va discuta în grupul tehnico-științific / Raed Arafat: E dificil de 
implementat. Trebuie întărit controlul și eventual impuse noi măsuri / 
CNSU decide vineri 

UPDATE: Șeful Departamentului pentru Situații de Urgență, secretarul de stat Raed 
Arafat, a declarat, joi seara, la Antena 3, că, în opinia sa, carantinarea Capitalei și a 
județului Ilfov este greu de implementat, fiind vorba despre 3-4 milioane de oameni și 
cea mai importantă zonă economică a țării.  
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Raed Arafat a anunțat că vineri, după ședința grupului tehnico-științific, va avea loc și o 
ședință a Comitetului Național pentru Situații de Urgență, care va lua o decizie. 

„Posibilitatea de a implementa măsura carantinei e prima întrebare care se pune. Este 
impactul mult mai serios decât atunci când carantinăm o localitate mică. (…) Eu ce 
consider este că măsurile care trebuie luate, dar nu e decizia mea, sunt: întărirea 
măsurilor de control pe măsurile care deja există și analiză dacă mai sunt și alte măsuri 
care pot fi implementate. E un punct de vedere personal, să vedem punctul de vedere 
științific și apoi ce spune CNSU”, a afirmat Arafat. 

Știrea inițială: Ministrul interimar al Sănătății, Cseke Attila, a confirmat, joi seara, că INSP 
a recomandat carantinarea zonală București-Ilfov, iar vineri se va discuta această 
propunere în grupul tehnico-științific. 

„Mâine (vineri, n.red.) acest lucru se va discuta, urmând să vedem ce spun specialiștii”, a 
precizat Cseke Attila la Digi24. 

Cseke Attila a precizat că este și discuția despre obligativitatea certificatului verde 
pentru toate activitățile. 

„Oarecum nu e corect să spui oamenilor care au fost responsabili și s-au vaccinat că tu 
nu mai poți să ieși pe stradă sau să mergi la un anumit eveniment sau într-un loc public. 
E și un semn de corectitudine până la urmă. Dacă unii sunt responsabili și au înțeles și s-
au protejat pe ei, dar și pe cei de lângă ei, atunci și noi ca societate trebuie să facem 
acest pas”, a subliniat ministrul interimar al Sănătății. 

Acesta a precizat că acest lucru se va discuta în următoarele zile. 

Context. 

Institutul Național de Sănătate Publică (INSP) a propus Comitetului pentru Situații de 
Urgență carantinarea Bucureștiului și Ilfovului, unde rata de incidență a depăși 15 cazuri 
la mia de locuitori, au declarat pentru G4Media.ro surse oficiale. Cu toate acestea, 
șansele ca o decizie de carantinare a Capitalei să fie luată sunt minime, au spus aceleași 
surse. 
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Premierul demis Florin Cîțu a anunțat joi că nu este de acord cu carantinarea și ia în 
calcul impunerea certificatului verde la orice activitate economică din județul Ilfov și din 
București, inclusiv pentru accesul în magazine și malluri. Premierul demis a adăugat că 
măsura poate fi luată doar de către Parlament, printr-un amendament la legislația 
actuală. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Biroul Executiv al PNL se reuneşte vineri, la ora 11,00, în sistem 
videoconferinţă 

Biroul Executiv al Partidului Naţional Liberal se reuneşte în şedinţă vineri, la ora 11,00, în 
sistem videoconferinţă. 

Şedinţa are loc în contextul în care este aşteptată o decizie privind formarea noului 
guvern, după o primă discuţie avută miercuri după-amiaza de premierul desemnat, 
Dacian Cioloş, cu liderii PNL, UDMR şi grupului parlamentar al minorităţilor naţionale. 

Preşedintele PNL, premierul interimar Florin Cîţu, a declarat, miercuri, după întâlnirea cu 
Cioloş, că trebuie să prezinte în interiorul formaţiunii politice pe care o conduce ce s-a 
discutat în prealabil între liderii partidelor. 

"Eu nu iau decizii de unul singur. Voi merge în PNL, vom discuta, voi spune ce am 
discutat aici şi vom vedea după aceea care sunt discuţiile", afirma Florin Cîţu. 

Premierul desemnat, Dacian Cioloş, a anunţat de altfel că, în cursul zilei de vineri, va 
avea o nouă întâlnire cu liderii PNL şi UDMR, menţionând că le-a transmis acestora 
intenţia lui de a forma cât mai repede un guvern. 

"Prioritatea pentru formarea unui guvern este refacerea coaliţiei. Am spus că acesta este 
obiectivul în jurul unui program de guvernare care să cuprindă măsuri prioritare, atât 
pentru gestionarea pandemiei, cât şi pentru gestionarea creşterii preţurilor la energie şi 
a implementării PNRR. (...) Obiectivul meu este să dăm un guvern cât mai repede, să 
mergem cu o soluţie în Parlament cât mai rapid.  
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(...) Colegii, preşedintele PNL, Florin Cîţu, şi preşedintele UDMR, Kelemen Hunor, au spus 
că au nevoie de o discuţie în partid, ca să ia un mandat pentru o astfel de negociere şi 
că în următoarele zile, vineri, vom avea o întâlnire să vedem care sunt deciziile 
conducerilor celor două partide", a afirmat Cioloş. 

Purtătorul de cuvânt al USR, Ionuţ Moşteanu, a precizat că o a doua întâlnire a liderilor 
ar urma să aibă loc vineri, în jurul orei 14,00. 

"Am convocat Comitetul Politic al USR pentru duminică după-amiază. Comitetul Politic 
este organismul statutar al USR, care decide intrarea la guvernare, deci aprobă 
programul de guvernare şi decide lista de miniştri. Prioritatea numărul 1 a premierului 
desemnat este refacerea coaliţiei de guvernare alături de PNL, UDMR şi cu sprijinul 
minorităţilor naţionale din Parlamentul României. (...) Însă, în cazul în care negocierile, 
discuţiile eşuează în următoarele zile, trebuie să mergem înainte, România trebuie 
guvernată. Premierul desemnat are acest mandat din partea preşedintelui României 
pentru a forma un guvern şi va veni cu el în faţa Parlamentului. (...) Dacă aceste negocieri 
vor eşua, vom veni în faţa Parlamentului cu un guvern aprobat de Comitetul Politic, o 
listă de miniştri şi un program la începutul săptămânii viitoare", a afirmat Ionuţ 
Moşteanu. 

(Sursa: Agerpres) 

 

• Ionuț Moșteanu anunță că USR a convocat pentru duminică 
Comitetul Politic: Prioritatea este refacerea coaliției alături de PNL, 
UDMR/ Dacă aceste negocieri vor eșua, vom veni în fața Parlamentului 
cu un guvern USR/ Nu exclud să fie și tehnocrați 

Liderul deputaților USR, Ionuț Moșeanu, anunță că USR a decis să convoace pentru 
duminică după amiaza ședința Comitetului Politic, care decide intrarea la guvernare, 
programul și lista miniștrilor. 

”Prioritatea numrăul unu este refacerea coaliției de guvernare alături de PNL, UDMR și 
cu sprijinul minorităților naționale. 
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În cazul în care negocierile eșuează în următoarele zile trebuie să mergem înainte, 
România trebuie guvernată. Dacă aceste negoceri vor eșua, vom veni în fața 
Palramentului cu un guvern aprobat de Biroul Politic și miniștri la începutul săptămânii 
viitoare”, a mai declarat Moșteanu. 

El a mai spus că PNL a cerut răgaz și că liderii celor două partide  vor avea o întâlnire 
mâine la ora 11 și apoi, cât de repede, liderii partidelor se vor întâlni din nou. 

Alte declarații relevante: 

 Nu discutăm cu PSD și AUR, nu avem valori comune. Suntem un partid de centru 
dreapta și prioritatea noastră e să refacem coaliția de centru dreapta. 

Dacă nu se reface coaliția, până duminică seară vom avea lista de miniștri USR, nu exclud 
să fie și tehnocrați. 

Vor rămâne miniștrii din guvernul Cîțu? În principiu, da. Sunt oameni care au învățat 
multe, au învățat chichițele administrative. 

Declanșarea anticipatelor este un atribut al președintelui României. Organizarea unor 
alegeri acum în pandemie nu cred că ar fi oportună. Dar nu ne speriem de alegeri, 
suntem pregătiți. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• PMP solicită președintelui Klaus Iohannis să convoace de urgență 
CSAT pentru situația critică în care a ajuns criza sanitară 

Partidul Mişcarea Populară (PMP) îi solicită preşedintelui Klaus Iohannis convocarea de 
urgenţă a Consiliului Suprem de Apărare a Ţării pentru situaţia critică în care a ajuns 
criza sanitară. 

„Este nevoie cât mai rapid de un Plan de urgenţă pe care să îl implementeze un Comitet 
format în principal din medici. Guvernul a demonstrat deja că nu face faţă gestionării 
acestei crize, iar acum acest guvern interimar are şi mai puţine pârghii constituţionale de 
acţiune”, a transmis PMP, joi, printr-un comunicat.  
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PMP consideră o soluţie ca „România să solicite ajutor din alte state pentru personal 
medical specializat pe secţii ATI”. 

„Suplimentar, e obligatorie reluarea campaniei de vaccinare, implicit intensificarea 
caravanelor de vaccinare, cu o mai mare atenţie a autorităţilor pentru combaterea 
propagandei anti-pandemie şi anti-vaccin. Este limpede că suntem într-un punct mai 
mult decât critic când la fiecare 3 minute moare un om din cauza coronavirus, medicii 
luptă fără resurse în iadul din spitale, morgile sunt pline, spitalele au cedat sub 
presiunea pandemiei. România a cerut sprijin NATO şi a fost activat Mecanismul 
European de Protecţie Civilă, e nevoie urgent de măsuri ferme care să ajute sistemul de 
sănătate”, precizează Partidul Mişcarea Populară. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Comisia juridică a Camerei Deputaților, raport de respingere pentru 
abrogarea proiectului de lege privind pensiile speciale pentru aleșii 
locali 

Comisia juridică a Camerei Deputaţilor a votat, joi, pentru raport de respingere la 
proiectul de lege, iniţiat de USR, privind abrogarea articolului 210 din OUG nr. 57/2019 
care prevede acordarea de pensii speciale pentru primari, viceprimari, preşedinţi şi 
vicepreşedinţi de consilii judeţene. 

Pentru raportul de respingere a proiectului de lege au votat 15 deputaţi, şase s-au 
exprimat împotrivă şi doi s-au abţinut. 

Camera Deputaţilor este prima cameră sesizată în cazul acestui proiect de lege. 

Potrivit iniţiativei legislative, „începând cu data de 1 ianuarie 2022, articolul 210 din 
Ordonanţa de Urgenţă a Guvernului nr. 57/2019 privind Codul administrativ, publicată în 
Monitorul Oficial al României, Partea I, nr. 555. din 5 iulie 2019, cu modificările şi 
completările ulterioare, se abrogă”. 
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Articolul 210 precizează: „Indemnizaţia pentru limită de vârstă pentru primar, viceprimar, 
preşedinte al Consiliului judeţean şi vicepreşedinte al Consiliului judeţean, din OUG nr. 
57/2019 privind Codul administrativ, publicată în Monitorul Oficial (…) se acordă, 
începând cu data de 1 ianuarie 2020, o indemnizaţie lunară pentru limită de vârstă – 
cunoscută sub denumirea de pensie specială – pentru persoanele care începând cu anul 
1992 au deţinut calitatea de primar, viceprimar, preşedinte sau vicepreşedinte al 
consiliului judeţean”. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Cîțu, atac la Isărescu pe fondul creșterii inflației: Sper că nu am ratat 
o măsură în trecut și ne grăbim acum cu măsuri monetare restrictive 
care să pună în pericol creșterea economică 

Premierul Florin Cîțu a lansat joi un atac la adresa guvernatorului BNR Mugur Isărescu 
pe fondul creșterii prețurilor. "Dinamica prețurilor a depășit estimările BNR. Bineînțeles 
politica monetara este independenta, deciziile sunt ale BNR, dar cred că este nevoie de 
un Comitet de macrostabilitate, de aici decide dl Guvernator când să-l facă. (..) Sper că 
nu am ratat o măsură în trecut și acum ne grăbim să reducem prețurile prin măsuri 
restrictive care să pună în pericol creșterea economică", a spus premierul. 

"Cred ca toți ați vazut ieri informații îngrijoratoare despre evoluția prețurilor. Dinamica 
prețurilor a depășit estimările BNR. Bineînțeles politica monetară este independentă, 
deciziile sunt ale BNR, dar aș vrea să menționez un lucru. Cred că este nevoie de un 
Comitet de macrostabilitate, de aici decide dl Guvernator când să-l facă. Dacă această 
inflație este doar temporară, doar un eveniment temporar tranzitoriu, lucrurile sunt ok și 
vom merge pe ce estimează Banca centrală. 

Eu sper doar că nu am ratat o măsură în trecut și acum să ne grăbim să stingem și să 
reducem prețurile prin măsuri de politică monetară restrictive care ar putea să pună în 
pericol creșterea economică. Dar sunt sigur că BNR are cele mai bune măsuri și le va lua 
pentru a asigura că inflația va scădea în perioada următoare și va reveni pe trend 
descrescător așa cum arăta estimările Băncii centrale.", a spus premierul. 
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Întrebat la ce s-a referit mai exact cu declarația că speră că nu s-a ratat o măsură în 
trecut, Cîțu a spus că: 

"Mă gândesc, pentru că am văzut estimările BNR. Mă uit la evoluția inflatiei. Este clar că 
este o surpriză. Vreau să știu, adică Banca Centrala ne va comunica, dacă este o surpriză 
temporară sau este ceva permanent. Dacă este ceva permanent era mult mai bine să fie 
atacat din trecut decât acum pentru că efortul va fi mult mai mare acum să reduci 
inflația, dar cu siguranță banca centrală are cele mai bune măsuri și le va lua în perioada 
următoare.", a declarat Florin Cîțu. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Datoria externă totală a României a crescut cu 8,4 miliarde de euro 
de la începutul anului, la 135 de miliarde de euro. Deficitul de cont 
curent a urcat la 10 miliarde de euro, după primele opt luni, cu 3,5 
miliarde mai mare față de aceeași perioadă din 2020. 

În perioada ianuarie – august 2021, datoria externă totală a crescut cu 8,4 miliarde de 
euro, precizează Banca Națională a României. În structură: 

datoria externă pe termen lung a însumat 99 miliarde de euro la 31 august (73,3% din 
totalul datoriei externe), în creștere cu 5,9% față de 31 decembrie 2020; 

datoria externă pe termen scurt era de 36 miliarde de euro la 31 august (26,7% din 
totalul datoriei externe), în creștere cu 8,7% față de 31 decembrie 2020. 

În perioada ianuarie – august 2021, contul curent al balanţei de plăţi (diferența dintre 
intrările și ieșirile de valută) a înregistrat un deficit de 10,1 miliarde de euro, comparativ 
cu 6,5 miliarde de euro în perioada ianuarie – august 2020. În structura acestuia, balanţa 
bunurilor și balanța veniturilor primare au consemnat deficite mai mari cu 2,3 miliarde 
de euro, respectiv 587 milioane euro. Balanța veniturilor secundare și cea a serviciilor au 
înregistrat excedente mai mici cu 315 milioane euro, respectiv cu 309 milioane euro. 
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Investiţiile directe ale nerezidenţilor în România au însumat 4,4 miliarde de euro 
(comparativ cu 1,48 miliarde de euro în perioada ianuarie – august 2020), din care 
participațiile la capital (inclusiv profitul reinvestit net estimat) au însumat valoarea netă 
de 3,8 miliarde de euro, iar creditele intragrup au înregistrat valoarea netă de 591 
milioane euro. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Încasările din industria românească au scăzut în august, pentru a 
doua lună consecutiv. Scăderea comenzilor sugerează că declinul ar 
putea continua și în lunile de toamnă. 

Deși pe primele opt luni din 2021 încasările firmelor industriale din România se situează 
la un nivel cu +23% mai mare față de perioada similară din 2020 (afectată de starea de 
urgență), în iulie și august comenzile au scăzut și la fel și încasările, pe fondul crizei de 
componente dar, posibil, și al perioadei de concedii. 

Statistica oficială arată că, în ciuda creșterilor mari de prețuri, încasările s-au situat, pe 
total industrie sub nivelul din august 2019. Nu doar industria energetică este la un nivel 
mai mic decât înainte de pandemie, dar și cea a bunurilor de uz curent. 

În luna august 2021, cifra de afaceri din industrie pe total (piaţa internă şi piaţa externă 
în termeni nominali a scăzut față de luna precedentă cu -6,9%, iar faţă de luna 
corespunzătoare din anul precedent a crescut cu +18,5%). 

Pe marile grupe industriale, au înregistrat scăderi ale cifrei de afaceri în august: industria 
bunurilor de capital (-18,1%), industria bunurilor de uz curent (-3,9%), industria bunurilor 
intermediare (-1,6%) și industria bunurilor de folosinţă îndelungată (-0,9%). Industria 
energetică a crescut cu +5,6%. 

În perioada 1 ianuarie – 31 august 2021, comparativ cu perioada 1 ianuarie – 31 august 
2020, cifra de afaceri din industrie pe total (piaţa internă şi piaţa externă) în termeni 
nominali a crescut cu 23,3% 

(Sursa: INSSE)  
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• Dobânzile continuă să crească. Indicele ROBOR la 3 luni a urcat la 
2,15%. Este cel mai ridicat nivel de la începutul lunii noiembrie a anului 
trecut. 

Indicele a crescut constant în ultimele două săptămâni, de la 1,79% cât era la începutul 
lunii octombrie. Pe 23 septembrie, indicele era 1,61%. ROBOR a fost ultima dată cotat la 
2,15% pe 2 noiembrie 2020. 

ROBOR la 6 luni a crescut la 2,27%, de la 2,25% ieri. 

Indicele a crescut puternic în data de 6 octombrie, de la 1,81% la 2,07%, după ce cu o zi 
înainte BNR a decis majorarea dobânzii de referință la 1,50% pe an, prima majorare din 
ultimii trei ani și jumătate. 

ROBOR reprezintă rata medie a dobânzii pentru creditele in RON acordate pe piața 
interbancară și este stabilită de către BNR. Se calculează zilnic ca medie aritmetică a 
cotațiilor de rată de dobândă pentru RON, utilizate de zece bănci mari din România, 
fiind rata de dobânda la care o bancă împrumută lichiditate altor bănci. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• ANRE a amendat mai mulți furnizori de gaze naturale cu 2,7 milioane 
de lei, după ce clienții au reclamat că au primit notificări de la aceștia 
în legătură cu intenția de creștere a prețului gazelor naturale, în timpul 
desfășurării contractului 

Autoritatea Națională de Reglementare în domeniul Energiei a amendat cu o sumă 
totală de 2.690.000 lei marii furnizori de gaze în urma unor plângeri din partea clienților 
companiilor referitoare la notificările primite de la furnizori în legătură cu intenția de 
creștere a prețului gazelor naturale.  

În urma investigațiilor, autoritatea a decis că furnizorii Engie România, E.ON Energie 
România și Restart Energy România trebuie să plătească fiecare câte 800 de mii de lei 
pentru deoarece, în ofertele lansate public cu preț fix, companiile nu au menționat că  
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“furnizorul își rezervă dreptul de a modifica pe parcursul acestei perioade preţul ofertat 
și astfel, nu și-au îndeplinit obligația legală de a pune la dispoziția acestora, în mod 
transparent, informații clare, cu privire la prețurile practicate pentru activitatea de 
furnizare a gazelor naturale, preț pe care, ulterior, au intenționat să-l modifice, începând 
cu lunile octombrie și noiembrie 2021, prin notificări trimise anumitor categorii de 
clienți”. 

De asemenea, Premier Energy a fost sancționată cu 200 de mii de lei pentru aceleași 
fapte.  

“Totodată, ANRE a dispus acestor furnizori să notifice tuturor clienţilor finali care au 
acceptat oferte comerciale cu preț fix, menținerea prețului gazelor naturale la care s-au 
obligat prin ofertă, pe toată durata acesteia, și, după caz, modificarea contractelor de 
furnizare a gazelor naturale în acord cu oferta comercială cu preț fix”, se arată în 
comunicatul ANRE. 

Enel Energie și Enel Energie Muntenia au fost sancționate cu o amendă în valoare de 30 
de mii de lei pentru nerespectarea “prevederilor legale privind elaborarea ofertelor-tip, 
respectiv pentru lansarea de oferte-tip în care nu se menționa data de întocmire a 
ofertei-tip și nici perioada de valabilitate a ofertei, menționându-se doar data expirării 
acesteia”. Nova Power&Gas a fost amendată tot cu 30 de mii de lei. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

• Record istoric, joi, al importurilor de energie electrică ale României 

România a importat, joi, peste 2.600 de MW, reprezentând un record istoric, pe fondul 
deconectării automate a unui reactor nuclear de la Cernavodă, arată datele 
Transelectrica, analizate de Agerpres. 

Cel mai mare nivel al importurilor de electricitate a fost atins la ora 9:47, respectiv 2.617 
MW, foarte aproape de capacitatea maximă de import, 3.000 de MW. 

La aceeaşi oră, datele operative ale Transelectrica arată că unitatea 2 a centralei nucleare 
de la Cernavodă a fost deconectată de la sistemul energetic naţional (SEN). 
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După acest vârf, importurile au început să scadă uşor şi au ajuns la 2.296 MW la ora 
14:40. Consumul era de 7.639 MW, iar producţia internă, de 5.343 MW. 

Nuclearelectrica a anunţat, joi dimineaţa, că unitatea 2 a CNE Cernavodă s-a deconectat 
automat ca urmare a declanşării întrerupătoarelor de livrare a energiei în SEN. 

Specialiştii CNE Cernavodă investighează cauza şi susţin că deconectarea automată a 
unităţii s-a produs în condiţii de siguranţă. 

România poate importa energie la o putere de maximum 3.000 MW şi poate exporta 
până la 2.800 MW, potrivit unui raport al Transelectrica. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

• Barna Tanczos participă, vineri, la evenimentul ''Vinerea Verde la 
Salonul Auto Bucureşti'' 

Ministrul interimar al Mediului, Apelor şi Pădurilor, Barna Tanczos, participă vineri la 
evenimentul "Vinerea Verde la Salonul Auto Bucureşti", informează ministerul de resort, 
într-un comunicat transmis AGERPRES. 

Potrivit sursei citate, în cadrul evenimentului, organizat de Asociaţia SMARTiCITY, va 
avea loc o dezbatere despre eco-mobilitate, reducerea emisiilor de dioxid de carbon din 
trafic şi a amprentei de carbon din transport. 

Salonul Auto Bucureşti (SAB) & Accesorii 2021 are loc la Centrul Expoziţional Romexpo 
în perioada 7 - 17 octombrie, unde zeci de modele auto-moto sunt expuse pe o 
suprafaţă de peste 25.000 de metri pătraţi. 

Accesul se face pe baza certificatului verde cu respectarea legislaţiei în vigoare, preţul 
unui bilet de intrare este de 40 de lei iar programul de vizitare este următorul: până pe 
16 octombrie, în intervalul orar 10:00 - 20:00, iar pe 17 octombrie, în intervalul orar 
10:00 - 18:00. 

(Sursa: Agerpres) 
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• ANALIZĂ Efecte în lanț ale creșterii prețului la energie: impact major 
asupra facturilor la încălzirea centralizată. Primarii apropiați de guvern 
au primit subvenții, ceilalți cer ajutor de urgență 

Creșterea rapidă a prețului la gaze și cărbuni pune zeci de primării din toată țara în 
dificultate în plin sezon rece. O analiză Economedia și G4Media arată că aproape toate 
orașele unde mai există sisteme centralizate de încălzire se confruntă cu creșteri mari de 
costuri, iar soluțiile sunt limitate. 

Prima soluție e subvenționarea facturilor din fonduri proprii, ceea ce înseamnă tăieri 
masive de la bugetele de investiții în orașe. A doua soluție e subvenționarea cu bani de 
la guvern, dar analiza arată că singurele orașe care au beneficiat în octombrie de fonduri 
guvernamentale sunt cele conduse de primari apropiați de premierul Florin Cîțu, cum e 
cazul Constanței. A treia soluție e mutarea costurilor către populație, ceea ce înseamnă 
creșterea nemulțumirii populare. 

Important: Situația clienților din sistemele de încălzire centralizată e radical diferită de 
cea a consumatorilor care au centrală proprie. În sistemul centralizat, o parte a facturii e 
subvenționată de primărie, în timp ce proprietarii de centrale proprii suportă tarifele 
integrale. 

Citește mai jos analiza completă pe marile orașe: 

București: Au crescut costurile pentru producția de energie, Consiliul Local va 
decide dacă mărește subvenția 

Costul producției de energie a crescut în Capitală din cauza prețului mai mare al gazului, 
dar abia la finalul lunii octombrie va fi cunoscută valoarea facturilor pentru cele 560.000 
de apartamente branșate la sistemul centralizat, a declarat Nicușor Dan (susținut de PNL 
și USR) pentru Economedia.ro. Bucureștiul nu a primit nici un leu în octombrie de la 
guvern. 

Primarul a explicat că, dacă guvernul nu va susține creșterile de costuri, primăria și 
Consiliul General va trebui să decidă dacă măresc subvenția pentru cetățeni sau pasează 
costurile în factura finală. Nicușor Dan a mai spus că în prezent Primăria Capitalei 
plătește cam două treimi din preţul gigacaloriei, iar o treime cetățeanul. 
Primarul general a declarat pentru Economedia că, față de anul trecut, situaţia 
noastră financiară a Capitalei este mai bună.  
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Răspunsul integral al lui Nicușor Dan 

”În ceea ce priveşte cele 560.000 de apartamente care primesc căldură de la 
Municipalitate pe sistemul centralizat, referitor la prețul pe care îl vor plăti bucureștenii 
anul acesta, vom ști la sfârşitul lunii octombrie. Pentru moment a fost negocierea între 
Romgaz, ca producător de gaz, şi ELCEN, care este producătorul de energie termică. 
Negocierea s-a încheiat, eu nu am putut interveni pentru că ELCEN nu este în 
subordinea PMB. A fost o negociere, preţul e mai mare decât cel cu care ELCEN cumpăra 
gaz anul trecut. De asemenea, este instituţia statului numită ANRE, care colectează toate 
informaţiile din piaţă şi stabileşte preţul cu care ELCEN va vinde gigacaloria către 
compania noastră Termoenergetica. Vom vedea dacă Guvernul va interveni într-o 
subvenţionare globală a operatorilor locali care produc şi transportă energie termică –
este un răspuns pe care nu îl avem în acest moment, dacă Guvernul va acţiona punctual 
doar pentru categorii defavorizate sau va acţiona general pentru toate localităţile care 
au sistem centralizat de încălzire şi abia după aceea o să vină întrebarea la noi, la 
Consiliul General şi la mine, ce facem cu subvenţia. 

În prezent, Primăria Capitalei plătește cam două treimi din preţul gigacaloriei, iar o 
treime cetățeanul. Mai avem şi contractul cu Comisia Europeană, pentru finanţarea 
înlocuirii de 210 km de rețea de termoficare, care ne impune nişte condiţii pe nivelul 
subvenţiei, deci e un calcul complicat. Este o formulă destul de complicată pentru 
calcularea subvenției. Dacă Guvernul decide să nu subvenţioneze, voi stabili împreună cu 
Consiliul General al Municipiului București dacă vom suporta această subvenție sau mai 
mult din ea. Ce pot să vă spun este că, spre deosebire de anul trecut, situaţia noastră 
financiară este mai bună. Bineînţeles că faţă de această creştere uriaşă de preţ un ajutor 
din partea Guvernului ar fi bine-venit”. 

Menționăm faptul că prețul pentru energia termică furnizată este de 425,70 lei/Gcal fără 
TVA. Din această valoare, bucureștenii plătesc suma de 137 lei/Gcal fără TVA, iar 
Primăria Capitalei plătește diferența de 288,70 lei/Gcal fără TVA. 

Timișoara: Creșterea prețului la gaze duce la creșterea facturilor pentru populație 

În Timișoara este una dintre cele mai complicate situații din cauza situației Colterm, 
compania municipală aflată în pragul falimentului la începutul acestui an.  
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Abia restructurată, Colterm are acum probleme cu costul gazelor, despre care primarul 
Dominic Fritz (USR) susține că a crescut de opt ori. Într-un răspuns pentru 
Economedia.ro, reprezentanții Colterm anunță că, dacă orașul nu va primi ajutor de la 
guvern, costul căldurii va crește rapid. Timișoara nu a primit nici un leu de la guvern în 
octombrie. 

Răspunsul integral al Primăriei Timișoara: 

De la începutul anului și până în prezent prețul gazului a crescut de aproximativ 8 ori. În 
condițiile în care subvenția nu poate fi legal mărită, primăria subvenționează an de an cu 
circa 75 de milioane de lei Colterm, maximum permis de lege, este clar că explozia 
prețului la gaze va fi resimțită și de beneficiari. 

Avem în lucru mai multe scenarii pentru prețul gigacaloriei în funcție de măsurile 
naționale. Nu știm încă dacă va fi o singură măsură, plafonarea prețurilor, sau un mix de 
măsuri economice, reducerea TVA la energie de la 19% la 5%, subvenționarea CET-urilor, 
credite fiscale, ori exceptarea de la plata certificatelor verzi. 

În funcție de ce se decide, în Parlament sau în Guvern, vom propune o majorare a 
prețului gigacaloriei. Dacă nu va fi luată nicio măsură, atunci avem de făcut două lucruri: 
o crestere a prețului gigacaloriei, care să se apropie de costul real de producție și o 
restructurare radicală și de urgență a Colterm. 

Asta vine în completarea faptului că zeci de ani, compania de termoficare din Timișoara 
a fost căpușată, nu s-au făcut investiții în retehnologizare, în reabilitarea rețelei 
incompetența a fost acoperită cu bani publici, chiar cu riscul de a falimenta orașul. 
Concomitent, a crescut și prețul certificatelor verzi, Practic, avem de-a face cu „o furtună 
perfectă” care este pe cale să secătuiască bugetul orașului. Vorbim despre un cost 
estimat de funcționare al Colterm în perioada următoare de 3,5 milioane de lei pe zi! În 
fiecare zi! Zece la sută din bugetul total al primăriei pentru fiecare lună de iarnă de 
funcționare a companiei de termoficare. Și asta în condițiile în care, de la începutul 
anului și până în prezent, primăria a dat 130 de milioane de lei acestei companii. Mai 
mulți bani decât în oricare an anterior. (Alina Bratu, Timișoara) 
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Iași: Primăria nu a crescut facturile populației, dar propune o celulă de criză sub 
coordonarea premierului pentru achiziția de cărbune la comun 

Primăria Iași (condusă de Mihai Chirica, PNL) propune înființarea unei celule de criză 
interministeriale care să gestioneze problemele sistemelor centralizate de termoficare, 
entitate care să fie sub directa coordonare a prim-ministrului și din care să facă parte și 
reprezentanți ai primăriilor din marile orașe. Solicitare a fost formulată oficial, printr-o 
adresă trimisă de municipalitatea ieșeană în cursul săptămânii trecute, conform 
purtătorului de cuvânt al Primăriei, Sebastian Buraga. Nici Iașul nu a luat nici un ban de 
la guvern în octombrie. 

Iașul a trecut în acest an printr-o schimbare importantă în ceea ce privește sistemul de 
termoficare: până la sfârșitul lunii august 2021, sistemul a fost gestionat de către Veolia 
Energie în baza unui contract de concesiune încheiat în 2012 cu concernul francez. De 
două luni, sistemul de termoficare a trecut în administrarea directă a Primăriei Iași. 

Acest lucru a determinat costuri importante pentru bugetul municipiului Iași. În primul 
rând, Primăria a încheiat un acord de reziliere în baza căruia trebuie să achite Veoliei o 
sumă de cel puțin 55 milioane lei, în rate, până în anul 2024, pentru răscumpărarea 
investițiilor făcute de fostul operator în sistem. 

La Iași sunt două centrale de termoficare: CET I Iași, care funcționează pe gaz și CET II 
Holboca care funcționează pe cărbune. În prezent, Primăria are probleme în achiziția de 
cărbune: prețul combustibilului a explodat în ultimul an – în ianuarie era 80 dolari/tonă, 
acum a ajuns la 250 dolari/tonă. 

În septembrie, municipalitatea a lansat o licitație pentru achiziția a 100.000 tone. La acel 
moment, prețul ajungea la 170 dolari/tonă, dar, pe parcursul licitației, a ajuns și la 270 
dolari/tonă. Rezultatul a fost că nici o companie nu a depus ofertă. Pentru cele 100.000 
tone, Primăria estimase un cost de 72,3 milioane lei (inclusiv TVA). Spre sfârșitul acestei 
săptămâni, instituția va relansa licitația, dar va cumpăra doar 90.000 tone la un preț 
estimat de 123 milioane lei (inclusiv TVA). 

În acest context, reprezentanții Primăriei Iași spun că o celulă de criză este cu atât mai 
necesară încât o achiziție centralizată de cărbune, pentru mai multe centrale de 
termoficare din țară, poate duce la o scădere a prețului, având în vedere că ar fi 
cumpărată o cantitate mult mai mare de combustibil.  
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În schimb, în ciuda acestor noi costuri destul de mari pentru bugetul local, Primăria nu a 
anunțat încă un plan pentru creșterea prețului la gigacalorie. În prezent, prețul este de 
385 lei (inclusiv TVA), cost din care subvenția este de 139,60 lei, astfel că prețul facturat 
la populație ajunge la 245,39 lei. 

„Facem analize și în ceea ce privește creșterea subvenției sau creșterea costului 
gigacaloriei. Încercăm să găsim o soluție nici ca factura să crească foarte mult, să fie o 
creștere care poate fi suportată de populație. Noi suntem dispuși să creștem subvenția, 
dar trebuie făcută o analiză amănunțită. Deocamdată, nu pot da un răspuns cert în 
această privință”, a mai spus Sebastian Buraga. 

La sistemul centralizat de termoficare din Iași sunt racordate peste 23.000 de 
apartamente, 185 de agenţi economici, 42 de instituţii publice, 70 de şcoli, 10 spitale şi 7 
universităţi. În această perioadă, se desfăşoară lucrări de extindere a sistemului de 
termoficare în două zone rezidențiale mari ale Iașului, respectiv cartierele Bucium şi 
Copou. (Alex Andrei, Iași) 

Buzău: Primăria a cumpărat gaz mai ieftin pe termen lung, dar costurile tot cresc 
cu 51% 

Primăria Buzău arată într-un răspuns pentru G4Media.ro că are o creștere a costurilor 
pentru încălzire de doar 51% pentru că a reușit în luna iunie să obțină un preț pe Bursa 
de mărfuri de 228 lei/megawatt/oră, valabil până pe 30 septembrie 2022. ”Sper să nu 
intre firma furnizoare în faliment, pentru că prețul, acum, deja a ajuns spre 700 
lei/megawatt/oră”, a declarat primarul Constantin Toma (PSD) pentru G4Media.ro. El a 
spus că o parte din această creștere va fi transferată în factura populației. Primarul 
Buzăului mai spune că ”încercăm să nu creștem subvenția, chiar dacă vom lua din banii 
de funcționare sau de investiții”. 

Buzăul nu a primit nici un leu de la guvern în octombrie. 

Constantin Toma mai spune că, pentru a scădea cheltuielile cu încălzirea, Primăria a luat 
deja câteva decizii radicale în ultimii ani: 

a) am debranșat toate școlile de la sistemul centralizat și am introdus centrale termice 
independente, ceea ce ne asigură deja o economie de cca. 60%; 
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b) am introdus deja pe o zonă încălzirea cu centrală pe bază de peleți, ceea ce ne 
asigură o economie de vreo 50% și dorim să extindem sistemul în anii următori. 

Primarul Buzăului mai spune că ”guvernul trebuie să ajute echilibrat, financiar, toate 
orașele din România, care au sisteme centralizate, dar în același timp, primăriile trebuie 
să-și modernizeze sistemele vechi, sau să le închidă”. 

Constanța: Costurile Primăriei pentru încălzire cresc, dar sunt acoperite cu banii 
dați deja de la Guvern 

În Constanța, primarul Vergil Chițac (PNL, susținător al lui Florin Cîțu) a rezolvat 
problema creșterii costurilor cu încălzirea prin ajutorul substanțial dat de guvernul Cîțu 
cu câteva zile înainte să pice la moțiunea de cenzură – 10 milioane de lei. 

Primarul Chițac a supus la vot mărirea prețului la gigacalorie de la 698 de lei la 1034,78 
lei pentru că pierderile înregistrate în timpul transportului sunt foarte mari, iar prețul de 
698 lei nu ar fi fost cel real necesar acoperirii costurilor, a explicat pentru G4Media Alin 
Vintilă, purtătorul de cuvânt al primarului. Este și motivul pentru care RADET a intrat în 
faliment, iar CET este în insolvență, a mai adăugat acesta. 

Cu toate astea, consumatorii vor plăti aceiași bani ca în anii precedenți pentru factura de 
căldură, în urma unei decizii de miercuri a consilierilor PNL și USR de a nu mări prețul 
plătit de constănțeni, de 250 de lei/gigacalorie. Consilierii PSD nu au votat proiectul, 
solicitând micșorarea prețului la gigacalorie de la 250 de lei la 230 de lei. 

Așadar, Primăria Constanța va subvenționa în această iarnă trei sferturi din costul 
încălzirii pentru cele aproximativ 50.000 de unități locative care sunt racordate la 
sistemul centralizat. 

Cătălin Iacob, purtătorul de cuvânt al consilierilor locali USR, a declarat pentru G4Media 
că în viitor numărul locuințelor racordate la sistemul centralizat va crește, dat fiind că 
centralele individuale pe gaz sunt poluante, iar consumatorii casnici vor fi nevoiți să se 
alinieze cerințelor europene. 

Reprezentanții primăriei au mai explicat faptul că soluția identificată pentru a înlătura 
pierderile agentului termic care ajung în prezent la 52% este modernizarea rețelei de 
termoficare a municipiului. În prezent, Primăria Constanța are un astfel de 
proiect în stadiu de licitație.  
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Până atunci însă Guvernul a alocat Primăriei Constanța 10 milioane de lei pentru 
acoperirea subvenției de 75% din valoarea totală a gigacaloriei. (Andreea Pavel, 
Constanța) 

Craiova: Zero lei de la guvern pentru încălzire, fără sprijin guvernamental vor 
crește facturile 

Primarul Craiovei, Lia Olguța Vasilescu (PSD), a declarat pentru G4Media.ro că ”am 
solicitat 5 milioane de lei de la guvern pentru subvenția la încălzire, dar nu numai că nu 
am primit niciun ban, suntem și obligați să constituim o garanție bancară de 3 milioane 
euro. În acest caz, vom fi obligați să luăm toți banii de investiții de pe final de an”. 

Primăria Craiova arată într-un răspuns pentru G4Media că factura la populatie a crescut 
cu circa 13%, și dacă primăria nu primește fonduri de la guvern, nu va putea acoperi 
diferența. Iată și un exemplu de calcul: factura de la 345 lei /Gigacalorie la 390 
lei/Gigacalorie, reprezentand o crestere cu 13%. De exemplu, la un apartament cu 2 
camere la un consum mediu de 1,36 Gcal pe o luna de iarna factura creste de la 469 lei 
la 530 lei., iar la un apartament cu 3 camere la un consum mediu de 1,76 Gcal factura 
creste de la 607 lei la 686 lei. 

Răspunsul integral al Primăriei Craiova: 

Factura la populatie a crescut de la 345 lei /Gcal la 390 lei/Gcal reprezentand o crestere 
cu 13%. De exemplu la un apartament cu 2 camere la un consum mediu de 1,36 Gcal pe 
o luna de iarna factura creste de la 469 lei la 530 lei., iar la un apartament cu 3 camere la 
un consum mediu de 1,76 Gcal factura creste de la 607 lei la 686 lei. Subventia este 
conditionata de Bugetul de Venituri si Cheltuieli al autoritatii care este format din 
venituri proprii si subventii. Prin adresa nr. 167704/22.09.2021 am inaintat catre Institutia 
Prefectului Judetului Dolj necesarul de sume a se acorda prin rectificarea Bugetului de 
Stat in cuantum de 5.000 mii lei cu titulatura subventie energie termica in sistem 
centralizat. In concluzie suma solicitata ar trebui asigurata prin rectificarea Bugetului de 
Stat din subventie provenita de la Bugetul de Stat. Din analiza executiei bugetare la zi si 
evolutia in perspectiva majorarea subventiei nu este posibila. 

Costurile cu producerea energiei termice prin centralele termice au crescut cu 26,74% iar 
costurile cu energia termica distribuita prin punctele termice au crescut cu 5.15%.  
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Reteaua din sistemul de termoficare este foarte veche si probleme apar in orice 
moment. Influenta costurilor cu energia si gazele naturale este substantiala,iar acestea 
trebuie recuperate prin tarif care implicit duce la majorarea costurilor. 

Cresterile vor mai suferi modificari dupa aparitia Deciciei ANRE de la sfârsitul lunii 
octombrie, asa cum se procedeaza in fiecare an. 

Bugetele pentru investitii in cadrul Mun. Craiova se reduc numai in situatia in care nu 
sunt angajamente legale incheiate. Mun. Craiova este in situatia unui risc generat de 
notificarea transmisa de furnizorul de energie termica primara CEO Oltenia privind 
suplimentarea garantiei de buna executie in suma de 3 milioane de euro, din bugetul de 
investitii, suma ce va fi imobilizata in contul special de garantie, dupa aprobarea acesteia 
prin sedinta de Consiliu Local. 

Mentionam ca prin HG 1088 din 07 octombrie 2021 Municipiului Craiova nu i s-au alocat 
sume din fondul de rezerva. 

Cluj: Gazele s-au scumpit de trei ori, primăria nu a decis dacă subvenționează 
creșterea 

În municipiul Cluj Napoca, în sistemul centralizat de energie termică, operat de SC 
Termoficare Napoca SA, subordonată municipalității – societatea care include transport, 
distributie, furnizare și lucrări de întreținere la energia termică – figurează 1308 Asociații 
de Proprietari, mai precis 23.954 de apartamente (aproximativ 58.590 de locuitori). Clujul 
nu a primit bani în octombrie de la guvern. 

Directorul economic al societății, Ioan Moldovan, arată că începând de la 1 octombrie 
2021, prețul de cumpărare al gazelor a crescut de trei ori față de cum era achiziționat 
anterior și admite că aceste costuri într-un fel sau altul se vor regăsi și în facturile 
consumatorilor. 

„La noi nu s-a luat încă o decizie în privința compensării acestor costuri. Municipalitatea 
ar trebui să subvenționeze, dar nu s-a luat încă o decizie în Consiliul Loca cu cât anume, 
sau cum se va proceda”, a mai explicat directorul Moldovan. 

El a punctat că sprijinul guvernamental anunțat se referă, deocamdată, la consumatorii 
casnici de energie și gaze, și că în privința operatorilor din sistemul centralizat 
local povara ar putea să rămână doar în cârca administrațiilor locale.  
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Deși a fost solicitată, Primăria Cluj Napoca nu a răspuns încă dacă va acorda o 
compensare pentru consumatorii din sistemul de centralizat. (Cosmina Fernoagă, Cluj) 

Bacău: Zero lei de la guvern, primarul USR cere ajutor rapid 

La Bacău, primarul Lucian Viziteu (USR) a declarat pentru Europa Liberă că perspectivele 
acestei ierni, fără o intervenție a Guvernului, sunt sumbre. Nici Bacăul nu a primit bani de 
la guvern în octombrie. 

Un preț al gazului dublu ar falimenta compania care gestionează alimentarea cu energie 
termică și ar duce la „apartamente și instituții fără încălzire”. Subvenția acordată de 
primărie la Bacău este peste 50% din costul total. 

Galați: Încălzire centrală pentru doar 6.000 de apartamente din totalul de 90.000 

În municipiului Galați mai funcționează puncte termice care alimentează cu energie 
termică doar aproximativ 6.000 de apartamente, sistemul de termoficare inițial fiind 
proiectat pentru aproximativ 90.000 de apartamente, arată Primăria Galați într-un 
răspuns pentru Economedia. În ultimii ani, gălățenii au putut opta fie între un ajutor 
financiar oferit de municipalitate în valoare de 3.000 de lei pentru achiziționarea unor 
surse alternative individuale de încălzire, fie pentru racordarea la micro-centralele de 
cartier. 

Pentru cei rămași în sistemul centralizat, primăria a aprobat încă din 2017 prețul local al 
energiei termice facturate populației, în sumă de 203,57 lei/Gcal, inclusiv TVA. Societatea 
Calorgal, care asigură energia termică, a transmis către ANRE o solicitare privind 
ajustarea tarifelor, dar până acum nu s-a primit un răspuns, astfel că tariful a rămas 
deocamdată neschimbat, arată municipalitatea. (Cristinel Luca, Galați) 

(Sursa: G4media.ro) 

 

• Eduard Novak, proiecte speciale pentru sportul românesc: Liga de aur 
și finanțarea academiilor de fotbal pentru copii 

Eduard Novak a declarat joi, la Oradea, că din ianuarie 2022 vor fi implementate mai 
multe proiecte speciale, extrabugetate, pentru sportivi de performanţă, precum 
Liga de aur.  
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Ministrul Tineretului şi Sportului a afirmat că doreşte să introducă în finanţarea MTS 
academiile de fotbal pentru copii prin Federaţia Română de Fotbal, informează 
Agerpres. 

"Elaborarea strategiei naţionale are ca termen final martie anul viitor, însă noi ne dorim 
ca din ianuarie să implementăm nişte proiecte speciale, extrabugetate, pentru sportivi 
de performanţă, crearea unei Ligi de aur în care salvăm cei mai buni sportivi şi îi punem 
în cele mai bune condiţii de antrenament şi pregătire, finanţată de MTS şi care va 
aparţine de COSR. Se ştie foarte clar: cei mai buni sportivi, pregătire pentru Jocurile 
olimpice, vor fi finanţate de către COSR, desigur, de la bugetul nostru", a declarat joi, în 
conferinţă de presă, ministrul Eduard Novak, alături de prefectul judeţului Bihor, Dumitru 
Ţiplea. 

Ministrul a menţionat, în continuare, că, în acest context, vor organiza tabere pentru 
copii în timpul vacanţelor, pe durata unei săptămâni, în diferite sporturi. Iarna, se va 
începe un program-pilot în reşedinţele de judeţ, cu patinaj sau înot, prin DJTS-uri, în 
colaborare cu consiliile locale, cu implicarea cluburilor private, a antrenorilor etc. 

"Unde nu există aceste oportunităţi, vom găsi alte sporturi. În primăvară, o să avem trei 
săptămâni de vacanţă, iar vara, mai multe tabere", a precizat ministrul. 

El a subliniat că se doreşte, de asemenea, un buget special pentru sporturile paralimpice. 
La Jocurile Paralimpice, a spus el, sunt 500 de medalii de aur, comparativ cu Jocurile 
Olimpice, unde sunt 250 de medalii de aur, motiv pentru care acest segment merită o 
atenţie specială. 

Ministrul a mai precizat că vrea să introducă, de anul viitor, în finanţarea MTS-ului 
academiile de fotbal pentru copii prin Federaţia Română de Fotbal. 

"Consider că această mentalitate că Federaţia de Fotbal are lumea ei nu e adevărată. E 
vorba despre sport, despre copiii noştri. Dacă vor fotbal, să facă în număr cât mai mare. 
Ne dorim ca noi, ministerul, să avem un buget special pentru acest proiect", a precizat 
Novak. 

Ministrul a participat joi, înaintea întâlnirii cu presa, la o discuţie cu prefectul Dumitru 
Ţiplea, el însuşi absolvent al unei facultăţi de sport, pe lângă altele, precum şi cu 
directori şi reprezentanţi ai DJTS, ai cluburilor şi asociaţiilor de sport din judeţul 
Bihor. 
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"Pot să vă spun că modul în care creionează strategia pentru sport la nivel naţional m-a 
impresionat. Dacă reuşeşte (MTS, n.r.) să ducă la bun sfârşit această strategie şi să o 
implementeze, va fi un moment de referinţă pentru România," a declarat prefectul. 

Scopul vizitei ministrului Tineretului şi Sportului în Oradea, care se derulează pe 
parcursul întregii zile de joi, este de a afla cât mai multe probleme din domeniul 
sportului din judeţul Bihor, dar şi pentru a culege sugestii şi propuneri pentru 
documentul Strategiei naţionale de sport. De altfel, această activitate în teritoriu a 
început în ianuarie, pentru a identifica şi analiza, din toate punctele de vedere, sportul 
românesc. 

Strategia naţională pentru sport se elaborează în baza unui memorandum semnat de 
mai multe ministere - Ministerul Sănătăţii, al Educaţiei, de Interne, al Apărării, al 
Dezvoltării, al Fondurilor Europene - de către un grup interministerial, alături de o echipă 
de 12 specialişti de la UBB Cluj Napoca. 

"Problemele sunt multiple. Prima este că nu avem o viziune comună, fiind necesară o 
unificare a eforturilor. Astăzi avem mii de cluburi, cred că România este fruntaşă în 
Europa la câţi bani cheltuim din bugetul de stat pe sport, însă vă spun că toţi îşi fac 
sportul lor. Dacă reuşim să prioritizăm sporturile, reuşim să avem o viziune pe toate 
palierele pe aceste sporturi, atunci eforturile noastre financiare şi efectele vor fi altele", a 
spus ministrul Eduard Novak. 

În urma auditului financiar a reieşit că la sportivi ajung doar fonduri în procent de 15% 
din bugetul ministerului, restul banilor din buget ajungând la reparaţii, renovări, deci "nu 
acolo unde trebuie", a subliniat ministrul. 

"Noi trebuie să investim bani în sport, în cantonamente, în staff, în cunoştinţe. 
Autorităţile locale pot să îşi întreţină bazele sportive, ştiu foarte bine necesităţile şi cred 
că este singura cale să avem un management mult mai bun," a conchis Novak. 

Strategia Naţională pentru Sport şi Tineret în România (2016 - 2032) are trei obiective 
mari: sportul în şcoli, sportul masă şi sportul de performanţă. Din luna noiembrie a 
acestui an până în februarie 2022 se vor organiza, în total, 50 de consultări, astfel încât la 
finalul lunii martie a anului viitor strategia naţională să fie finalizată. 

(Sursa: Agerpres) 
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• România colorată în roșu închis pe harta epidemiologică a Europei, 
reprezentând cel mai înalt nivel de îngrijorare, în timp ce restul 
continentului se înverzește 

România este colorată în roșu închis pe harta epidemiologică a Europei, realizată 
săptămânal de Centrul European pentru Controlul Bolilor (ECDC), în funcție de rata de 
incidență COVID în ultimele 14 zile la 100.000 de locuitori și de rata de pozitivare a 
testelor. 

Zonele marcate cu roșu închis sunt cele în care rata de incidență în ultimele 14 zile este 
de peste 500 de cazuri COVID la 100.000 de locuitori, indiferent de rata de pozitivare a 
testelor. 

ECDC a stabilit 4 grade ale situației epidemiologice, colorate în funcție de cât de 
îngrijorătoare este situația în diferitele regiuni din Europa, în verde, portocaliu, roșu și 
roșu închis. România se situează acum la cel mai înalt nivel de îngrijorare privind situația 
epidemiologică. 

Doar țările baltice – Estonia, Letonia și Lituania – și câteva regiuni mai sunt plasate tot la 
un nivel foarte ridicat de îngrijorare. 

În cea mai mare parte a Europei, epidemia evoluează în limite care creează puțină 
îngrijorare, majoritatea țărilor fiind colorate în verde și galben. În zonele verzi, 
răspândirea generalizată a virusului scade, ceea ce duce la o incidență redusă. Datorită 
proporției populației vulnerabile vaccinate, se înregistrează mai puține cazuri la 
persoanele vârstnice. În aceste țări, riscul reprezentat de pandemia SARS-CoV-2 este 
evaluat ca fiind scăzut pentru populația generală (atât vaccinată, cât și nevaccinată), cât 
și pentru populația vulnerabilă vaccinată. Pentru populația vulnerabilă nevaccinată există 
însă un risc moderat spre mare. 

La începutul verii, România a fost colorată pentru prima dată în verde pe harta 
epidemiologică a Europei. 

La jumătatea lunii septembrie, România era marcată cu roșu, ca majoritatea regiunilor 
Europei, însă țara noastră era pe trend ascendent, iar celelalte state au înregistrat o 
descreștere, pe fondul ratei de vaccinare mult mai ridicate. 

(Sursa: G4media.ro)  
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• Egalitatea de gen în UE: Femeile din România și Grecia sunt cele mai 
dezavantajate 

Comisia Europeană a publicat primul Monitor privind egalitatea de gen la nivel regional 
al UE, care oferă o imagine exactă a regiunilor din Europa în care femeile au cele mai 
multe realizări precum şi a celor în care acestea se confruntă cu cele mai mari 
dezavantaje, se arată într-un comunicat al Executivului comunitar. 

Documentul se bazează pe doi indici special elaboraţi: "indicele realizărilor în rândul 
femeilor" şi "indicele dezavantajelor cu care se confruntă femeile". Aceştia indică atât 
regiunile în care femeile au realizări mai multe, cât şi zonele în care femeile sunt 
dezavantajate în comparaţie cu bărbaţii, scrie agerpres.ro. 

Cel mai ridicat nivel al realizărilor femeilor se constată în regiunile din Nordul Europei şi 
în majoritatea regiunilor din Austria. La polul opus, regiunile din statele membre UE din 
sud-est au un nivel mult mai scăzut. Realizările femeilor tind să fie mai ridicate în 
regiunile din jurul capitalelor în aproape toate ţările membre. 

Femeile din Nordul Europei, Franţa şi Spania se confruntă cu cele mai mici dezavantaje, 
în timp ce femeile din Grecia şi România cu cele mai mari dezavantaje. Cele patru 
regiuni cu cele mai mici dezavantaje sunt Auvergne, în Franţa, regiunile spaniole La Rioja 
şi Galicia, şi regiunea din jurul capitalei Finlandei, Helsinki-Uusimaa. 

Comisia va continua să depună eforturi susţinute în direcţia unei Europe caracterizate de 
egalitatea de gen. 

Documentul arată că, în medie, femeile din regiunile mai dezvoltate pot avea mai multe 
realizări şi sunt mai puţin dezavantajate, în timp ce majoritatea femeilor din regiunile 
mai puţin dezvoltate se confruntă cu mari provocări. La nivel naţional, femeile din 
regiunile-capitală tind să aibă mai multe realizări şi să fie mai puţin dezavantajate. În 
general, regiunile cu un indice mai scăzut de performanţă în rândul femeilor au un 
produs intern brut pe cap de locuitor mai scăzut, în timp ce regiunile cu un nivel mai 
ridicat de realizări în rândul femeilor se bucură de un nivel mai ridicat de dezvoltare 
umană. În cele din urmă, calitatea guvernării este mai ridicată în regiunile în care femeile 
au realizări mai multe. 
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"Sunt încântată să vă prezint această activitate inovatoare de cartografiere a "plafonului 
de sticlă" cu care se confruntă femeile la nivel regional în Europa. Raportul 
demonstrează că mai sunt multe de făcut pentru a ajuta femeile să beneficieze de 
aceleaşi oportunităţi ca bărbaţii", a declarat Comisarul pentru coeziune şi reformă, Elisa 
Ferreira. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

• Încep represaliile asupra Poloniei și Ungariei: O comisie a PE a votat 
acţionarea în justiţie a Comisiei Europene pe subiectul mecanismului 
de condiționalitate 

Comisia pentru afaceri juridice a Parlamentului European s-a pronunţat joi în favoarea 
unei acţiuni în justiţie împotriva Comisiei Europene în legătură cu ceea ce consideră că 
este un eşec în nesancţionarea încălcării legislaţiei de către statele membre ale Uniunii 
Europene, transmite vineri dpa preluat de Agerpres. 

Un număr de 13 membri ai comisiei pentru afaceri juridice au votat în favoarea iniţierii 
unui proces la Curtea de Justiţie a Uniunii Europene (CJUE). Trei eurodeputaţi au votat 
împotrivă şi şase s-au abţinut, conform unor surse din Parlamentul European de la 
Bruxelles. 

"În timp ce comisia se ceartă, parlamentul avansează", a declarat pentru dpa 
parlamentarul german Sergey Lagodinsky, raportorul comisiei. 

"Restricţionarea drepturilor fundamentale şi a independenţei sistemului judiciar de către 
guvernele din Ungaria sau Polonia reprezintă o ameninţare serioasă pentru cetăţenii 
acestor ţări, dar şi pentru controlul fondurilor UE acordate acestor guverne", a spus el. 

Exact acesta este motivul pentru care a fost creat mecanismul de 
condiţionalitate privind statul de drept, a adăugat el. 

Mingea se află acum în curtea preşedintelui Parlamentului European, David Sassoli, 
oficialul european care ar trebui să depună plângerea. Există însă şi varianta unui vot în 
acest sens din partea întregului parlament. 

Data limită pentru depunerea plângerii împotriva Comisiei Europene este 2 noiembrie. 
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Concret, disputa se referă la mecanismul UE de condiţionalitate privind statul de drept, 
în vigoare de la începutul anului. Acesta prevede că ţărilor UE li se poate tăia accesul la 
fondurile din bugetul comun dacă există riscul utilizării necorespunzătoare a banilor ca 
urmare a încălcării statului de drept. 

Guvernele de la Budapesta şi Varşovia se tem că această reglementare va fi utilizată în 
primul rând împotriva lor şi au intentat un proces împotriva acestui regulament. 

Intenţia Comisiei Europene era de a acţiona numai după ce CJUE se va fi pronunţat în 
procesele intentate de Ungaria şi Polonia. 

Ca parte a negocierilor bugetare spinoase de anul trecut, cei 27 de lideri ai statelor 
membre ale UE au convenit că mecanismul ar putea fi utilizat numai după ce CJUE se va 
pronunţa asupra legalităţii sale. Cu toate acestea, Parlamentul European ameninţă de 
luni întregi cu iniţierea unui proces împotriva Comisiei Europene pentru că nu a acţionat. 

(Sursa: Agerpres)  


